



برنامج المساعدة القانونية

الوحدة القانونية

نظرا للحاجة الماسة لها بسبب كثرة الانتهاكات المرتكبة بحق الصحفيين/ات وخاصة الاعتقال والتوقيف، قام مركز «مدى» بتأسيس أول وحدة قانونية بهدف تقديم الاستشارات القانونية للصحفيين، والدفاع عنهم أمام المحاكم بشكل مجاني. يعمل لدى الوحدة القانونية في المركز مستشارين قانونيين أحدهما في الضفة الغربية والأخر في قطاع غزة، ويقوم الحاميان بزيارة الصحفيين المحتجزين لتقديم الدعم لهم ومراقبة ظروف احتجازهم وأساليب معاملتهم أثناء ذلك.

ويرتكز عمل الوحدة القانونية في مركز «مدى» على التشريعات المحلية والدولية خاصة المادة 19 في القانون الفلسطيني الاساس والاعلان العالمي لحقوق الانسان، التي تعتبر أن الحق في حرية الرأي والتعبير هو من الحقوق الأساسية للإنسان، بل انه حجر الزاوية فيها.

تتركز مهام الوحدة القانونية في التالي:

1. الدفاع عن الصحفي/ات في المحاكم الفلسطينية، ومتابعة قضاياهم اثناء توقيفهم وزيارتهم في أماكن احتجازهم، وتقديم طلبات للافراج عنهم، وقد تابعت الوحدة مئات القضايا، ونجحت في الافراج عن العديد ممن جرى توقيفهم. كما ساهم عمل الوحدة في اسقاط الكثير من القضايا بحق صحفيين/ات
2. تقديم الاستشارات القانونية للصحفيين/ات وطلبة الاعلام ونشطاء، حيث قدم محامو الوحدة مئات الاستشارات القانونية لصحفيين/ات حول الكثير من القضايا المتعلقة بحرية الاعلام والتعبير، وقد ساهمت تلك الاستشارات بزيادة وعيهم حول الجوانب القانونية المتعلقة بها.
3. التمكين القانوني من خلال تنظيم ورشات عمل في محافظات الضفة والقطاع لزيادة وعي الصحفيين وطلبة الاعلام حول القوانين الفلسطينية والمعايير الدولية المرتبطة بعملهم الصحفي، وكيفية الدفاع عن أنفسهم في القضايا المتعلقة بالحرية الإعلامية وحرية الرأي والتعبير، حيث تم تنظيم عشرات الدورات التدريبية منذ تأسيس الوحدة، اسهمت في زيادة وعي مئات المشاركين/ات بتلك القضايا.

كما تم تنظيم دورات تدريبية لفئات اخرى مثل الاجهزة الامنية، وورشات عمل لقضاة ووكلاء نيابة ومحامين، تناولت ابرز التطورات المتعلقة بالاتجاهات العالمية والقوانين المتعلقة بحرية التعبير، بالاضافة لنقاش الدراسة المقارنة التي اصدرها المركز حول كيفية تعاطي القضاة في المحكمة العليا مع قضايا حرية التعبير في الولايات المتحدة الامريكية ومحكمة حقوق الانسان في الاتحاد الاوربي، والمحاكم الفلسطينية.

4. إصدار وتوزيع دليل قانوني للصحافيين هو الأول من نوعه في فلسطين، وقد وزعت مئات النسخ منه على الصحفيين/ات.

ساهم محامو الوحدة القانونية في تسليط الضوء على العديد من القضايا القانونية «الساخنة» مثار النقاش من خلال المقابلات الاعلامية والندوات المتخصصة ومواقع التواصل الاجتماعي، و توضيح الجوانب القانونية المتعلقة بالانتهاكات التي تمارس ضد الصحفيين/ات، بالاضافة للعديد من الامور القانونية خاصة تلك المتعلقة بقانون الجرائم الالكترونية.

The Palestinian Center for Development and Media Freedom "MADA" المركز الفلسطيني للتنمية والحريات الإعلامية "مدى"


رام الله، شارع الارسال، المصايف، عمارة بيت آسيا ط 3
Ramallah, Irsal street, Almasayef, Beit Asia Building, 3rd Floor

www.madacenter.org

TeleFax: + 972 2 297 6519

 The Palestinian Center for Development and Media Freedoms (MADA)

 @MADA_Pal

 madacenter1

Email: info@madacenter.org

الخدمات القانونية المقدمة من قبل وحدة المساعدة القانونية هي بتمويل من صندوق الدفاع عن وسائل الإعلام العالمية التابع ليونسكو، بالتنسيق مع المركز الفلسطيني للتنمية والحريات الاعلامية «مدى» ان التسميات المستخدمة وطريقة عرض المواد في هذا البروشور لا تعني التعبير عن أي رأي مهما كان من جانب اليونسكو فيما يتعلق بالوضع القانوني لأي بلد أو إقليم أو مدينة أو منطقة أو سلطاتها، أو فيما يتعلق بتعيين حدودها. مركز مدى مسؤول عن اختيار وعرض الحقائق الواردة في هذا البروشور والآراء الواردة فيه، والتي لا تعبر بالضرورة عن آراء اليونسكو ولا تلزم المنظمة.

contributed in increasing their awareness in the legal issues related to the freedom of expression.

Providing legal empowerment by organizing workshops in West Bank and Gaza Strip to raise the journalists and media students awareness about the Palestinian laws, and the international standards related to their works, and how to defend themselves in the cases of media freedom and the freedom of expression, tens of training sessions were organized in such subjects since the establishment of the legal unit contributed in increasing the awareness for hundreds of journalists.

Training sessions and workshops were also organized for other groups like: security forces, judges, lawyers, and Prosecutors, which dealt with the most prominent developments related to global trends and laws related to freedom of expression, in addition to discussing the comparative study issued by the MADA Center on how judges in the Supreme Court deal with issues of freedom of expression in the United States, and the Court of Human Rights in the European Union, and the Palestinian Courts.

4. Issued and distributed a legal guide for Journalists, which was the first one in Palestine, hundreds of copies were distributed to Journalists.

The legal Aid unit lawyers contributed to highlighting many of the “HOT” legal issues under discussion through media interviews, specialized seminars and social networking sites, and clarifying the legal aspects related to violations practiced against journalists, in addition to many legal matters, especially those related to the cybercrimes Law.

The legal services provided by the Legal Aid Unit are made possible with the financial support of UNESCO's Global Media Defense Fund and coordination by the MADA Center. Note that the designations employed and the presentation of material throughout this brochure do not imply the expression of any opinion whatsoever on the part of UNESCO concerning the legal status of any country, territory, city or area or its authorities, or concerning the delimitation of its frontiers or boundaries. MADA Center is responsible for the choice and the presentation of the facts contained in this brochure and for the opinions expressed herein, which are not necessarily those of UNESCO and do not commit the Organization.”



With the support of the
UNESCO Global Media Defence Fund (GMDF)



LEGAL AID PROGRAM

Legal Unit

In response to the massive need due to the increasing of violations against Journalists, especially the arrests and detention, “MADA” established the first legal unit in West Bank and Gaza Strip aim to provide legal consultations to journalists, and defending them in courts as a free of charge.

2 lawyers were hired in “MADA” Center, one in West Bank, the other in Gaza Strip, they usually visit the detained journalists for legal consultations, and monitoring the detention circumstances, and the way that they have been treated by the Authorities.

The mission of the legal unit at “MADA” Center is based on local and international legislation, especially Article 19 of the Basic Palestinian Law and the Universal Declaration of Human Rights, which consider the right of freedom of expression to be one of the basic human rights, and indeed the cornerstone of it.

The tasks of the legal unit, are:

1. Defending Journalists in Palestinian Courts, follow up their cases during arrest, and visiting them in the detention, and submitting requests to release them.
2. The legal unit has followed up hundreds of cases. And succeed in releasing many of those who were arrested, the units work also contributed in dropping many cases against journalists.
3. Providing legal consultations to Journalists, Media Students, and activists, the unit lawyers provided hundreds of legal consultations to Journalists around too many cases in media freedom and freedom of expression, that consultations